## النشرة اليومية للاتحاد UAC DAILY MONITOR

17 كانون الثاني (يناير) 2025 نشرة يووية إلكترونية تصدر عن اتحاد الغرف العربية





حالد حنفي في "القوة السعودية لريادة الأعوال الاجتواعية" في الودينة الونورة-السعودية: الوولكة ون خلال رؤية 2030 خطت خطوات كبيرة في دعو الورأة والشباب وتعزيز ريادة الأعوال

اكد امين عام اتحاد الغرف العربية، الدكتور خالد حنفي، خلال إلقائه كلمة في افتتاح أعمال القمة السعودية لريادة الأعمال الاجتماعية، التي عقدت في المدينة المنورة – المملكة العربية السعودية، تحت رعاية وحضور امير منطقة المدينة المنورة صاحب السمو الأمير سلمان بن سلطان بن عبد العزيز، أن "انعقاد هذه القمة في هذا المكان المقدس يمنحها بعداً خاصاً، ويؤكد على الأهمية الكبرى التي توليها المملكة العربية السعودية لتعزيز القيم المجتمعية والتنمية الشاملة".

وأوضح أن "هذه القمة تُعد منصة حيوية تجمع نخبة من الخبراء والمبتكرين والقادة من مختلف القطاعات لتبادل الأفكار والرؤى حول ريادة الأعمال الاجتماعية. هذه المبادرات التي أصبحت اليوم ضرورة ملحة، لتحقيق التنمية المستدامة ولتقديم حلول عملية وفعالة للتحديات الاجتماعية والاقتصادية التي تواجهنا. وهي تمثل نموذجاً يحتذى به في كيفية تضافر الجهود على المستوى الوطني، وأيضا على مستوى العالم العربي بأسره".

وقال أمين عام الاتحاد الدكتور خالد حنفي إن هذا الحدث يشكل فرصة ذهبية لتعزيز التكامل بين الابتكار الاجتماعي ورؤية المملكة 2030

وهي رؤية طموحة تهدف إلى بناء مجتمع حيوي واقتصاد مزدهر ووطن طموح، حيث تحتل ريادة الأعمال الاجتماعية موقعاً مركزياً في هذا التحول النوعي الذي تقوده المملكة، بفضل سياساتها الحكيمة واستراتيجياتها الطموحة في تشكيل مستقبل أكثر إشراقاً واستدامة، مستقبل يعتمد على الابتكار والشراكة الحقيقية بين كافة القطاعات. وتطرق أمين عام الاتحاد إلى التطور الهائل الذي تشهده المملكة تحت قيادة خادم الحرمين الشريفين الملك سلمان بن عبد العزيز وسمو ولي العهد الأمير محمد بن سلمان بن عبد العزيز، ولا سيما من خلال إعطاء الدور الكبير للشباب في المملكة والذي يمثلون نبض التغيير والتقدم. ونوه إلى أن "السعودية خطت خطوات بارزة في إطار دعم وتمكين المرأة، التي تعتبر أولوية لا غنى عنها لتحقيق مشاركة فاعلة لها في مسيرة التنمية المستدامة".

واكد على "ضرورة سن التشريعات التي تدعم القطاع الخاص للقيام بدوره الاجتماعي على أكمل وجه، مع التركيز على تعزيز ريادة الأعمال وتطوير برامج التدريب، بما يسهم في بناء أجيال قادرة على قيادة المستقبل".













وشدد الدكتور خالد حنفي على أننا في اتحاد الغرف العربية نؤمن بأهمية التعاون الإقليمي والدولي لدعم هذه الجهود، وتطوير السياسات الملائمة لتوفير بيئة حاضنة للابتكار الاجتماعي. واليوم، نرى في هذه القمة فرصة ذهبية لتبادل الخبرات واستعراض أفضل الممارسات العالمية في هذا المجال.

ونوّه أمين عام الاتحاد إلى أنّه "بالإضافة إلى أهمية المشاريع الصغيرة والمتوسطة، لكن هناك أيضا أهمية لريادة ورواد الأعمال والابتكار، حيث أنّه في ظل الثورة الصناعية الرابعة والثورة التكنولوجية، فإنّ الكلمة المفتاح هي ريادة الأعمال، ولا سيما في العالم العربي حيث أنّه أكثر من 60 في المئة في العالم العربي هم من فئة الشباب، وبالتالي إنّ دعم ريادة الأعمال في العالم العربي سيساهم بشكل كبير في تعزيز نسبة النمو في الناتج المحلي الإجمالي، وبالتالي معالجة أزمة البطالة التي تمثّل عبئا كبيرا على دول العالم العربي".

وشدد على أنّ "اتحاد الغرف العربية الذي يعتبر الممثل الحقيقي

للقطاع الخاص العربي، ويضم 16 غرفة عربية وأجنبية مشتركة، نعمل بشكل دؤوب من أجل دعم وتعزيز واقع ريادة الأعمال ورواد الأعمال في العالم العربي، حيث أنّ هذا القطاع أمر حيوي وهام ليس فقط للبلدان العربية بل بالنسبة إلى معظم دول العالم. وعلى هذا الصعيد فإنّ جمهورية مصر العربية أولت في السنوات الأخيرة اهتماما بالغا برواد وريادة الأعمال، مما انعكس بشكل إيجابي وملحوظ على واقع الاقتصاد المصري".

وأعرب عن تقديره العميق للمملكة العربية السعودية على قيادتها المتميزة في دعم ريادة الأعمال الاجتماعية، ولجميع الجهات المنظمة التي جمعت نخبة من الخبراء والمبدعين لتوحيد الجهود من أجل مستقبل أفضل. مع التمنيات بأن ننجح جميعاً في تحقيق الأهداف المنشودة، وأن تثمر الجهود في إطلاق مبادرات ومشروعات تلبي تطلعات مجتمعاتنا العربية.

المصدر (اتحاد الغرف العربية)



Khaled Hanafi at the "Saudi Social Entrepreneurship Summit" in Madinah-Saudi Arabia: The

Kingdom, through Vision 2030, has made great strides in supporting women and youth and promoting entrepreneurship

The Secretary-General of the Union of Arab Chambers, Dr. Khaled Hanafi, during his speech at the opening of the Saudi Summit for Social Entrepreneurship, which was held in Medina - Kingdom of Saudi Arabia, under the patronage and presence of the Governor of Medina Region, His Highness Prince Salman bin Sultan bin Abdulaziz, said that "holding this summit in this holy place gives it a special dimension, and emphasizes the great importance that the Kingdom of Saudi Arabia attaches to promoting societal values and comprehensive development."

"This summit is a vital platform that brings together experts, innovators, and leaders from various sectors to exchange ideas and visions on social entrepreneurship. These initiatives have become an urgent necessity today, to achieve sustainable development and to provide practical and effective solutions to the social and economic challenges facing us. It is a model for how we can work together at the national level, but also at the level of the entire Arab world."

The Secretary-General of the Union, Dr. Khaled Hanafi, said that this event is a golden opportunity to promote integration between social innovation and the Kingdom's Vision 2030, an ambitious vision that aims to build a vibrant society, a prosperous economy and an ambitious homeland, where social entrepreneurship occupies a

central position in this qualitative transformation led by the Kingdom, thanks to its wise policies and ambitious strategies in shaping a brighter and more sustainable future, a future based on innovation and true partnership between all sectors.

The Secretary General of the Union touched on the tremendous development witnessed by the Kingdom under the leadership of the Custodian of the Two Holy Mosques King Salman bin Abdulaziz and His Highness Crown Prince Mohammed bin Salman bin Abdulaziz, especially by giving the great role to the youth in the Kingdom, who represent the pulse of change and progress. He noted that "Saudi Arabia has taken significant steps in the framework of supporting and empowering women, which is an indispensable priority to achieve effective participation in the process of sustainable development." He stressed the need to enact legislation that supports the private sector to play its social role to the fullest, with a focus on promoting entrepreneurship and developing training programs, in a way that contributes to building generations capable of leading the future.

Dr. Khaled Hanafi stressed that we at the Union of Arab Chambers believe in the importance of regional and international cooperation to support these efforts and to develop appropriate policies to provide an incubating environment for social innovation. Today, we see this













summit as a golden opportunity to exchange experiences and review global best practices in this field.

The Secretary General of the Union noted that "in addition to the importance of small and medium enterprises, but there is also the importance of entrepreneurship, entrepreneurs and innovation, as in light of the Fourth Industrial Revolution and the technological revolution, the key word is entrepreneurship, especially in the Arab world where more than 60 percent in the Arab world are young people, and therefore supporting entrepreneurship in the Arab world will contribute significantly to enhancing the growth rate in GDP, thus addressing The unemployment crisis, which represents a great burden on the countries of the Arab world."

He stressed that "the Union of Arab Chambers, which is the real representative of the Arab private sector, and includes 16 joint Arab and foreign chambers, is working tirelessly to support and promote the reality of entrepreneurship and entrepreneurs in the Arab world, as this sector is vital and important not only for Arab countries but for most countries of the world. In this regard, the Arab Republic of Egypt has paid great attention in recent years to entrepreneurs and entrepreneurship, which has reflected positively and significantly on the reality of the Egyptian economy."

He expressed his deep appreciation to the Kingdom of Saudi Arabia for its distinguished leadership in supporting social entrepreneurship, and to all the organizers who brought together a group of experts and innovators to unite efforts for a better future. With the wishes that we all achieve the desired goals, the efforts will bear fruit in launching initiatives and projects that meet the aspirations of our Arab societies.

**Source (Union of Arab Chambers)**